中国有色金属学报

中国有色金属学报(英文版)

中国科学技术协会 主管中国有色金属学会 主办



🍾 论文摘要

中国有色金属学报

ZHONGGUO YOUSEJINSHUXUEBAO XUEBAO

第18卷

第1期

(总第106期)

2008年2月



文章编号: 1004-0609(2008)01-0145-06

TiB2(0001)表面性质的密度泛函理论

王春雷,周理海,胡雪慧,孙海滨

((信阳师范学院 物理电子工程学院, 信阳 464000))

摘 要:用第一性原理方法分析两种TiB₂(0001)表面的几何和电子结构。结果表明:两种TiB₂(0001)表面都不发生重构,但表面几层原子都出现明显的弛豫现象,其中以终止于硼原子的表面弛豫尤为明显,而终止于钛原子的表面相对较稳定,弛豫较轻;进一步对两种不同表面的表面能分析表明,终止于钛原子的表面在更宽的范围内具有较低的表面能;这些结果说明,终止于钛原子的表面较稳定。

关键字: Ti B2(0001)表面;密度泛函理论;表面弛豫;表面能

Density functional theory on characteristics of TiB2 (0001) surface

WANG Chun-lei, ZHOU Li-hai, HU Xue-hui, SUN Hai-bin

((College of Physics and Electronic Engineering, Xinyang Normal University, Xinyang 464000, China))

Abstract: The geometry and electronic structure of two different TiB2 (0001) surface were investigated by the method of density functional theory. The results indicate that there will be no reconstruction phenomenon for both different TiB2 (0001) surfaces, while there will be obvious relaxation, especial for the B-terminated surface, in top-three layers. The surface energies of the two kinds of surfaces are also analyzed. The results show that the surface energy of Ti-terminated is lower in much wider range compared with that of B-terminated surface. So it can be believed that Ti-terminated surface maybe the stable TiB2 (0001) surface.

Key words: TiB2 (0001) surface; density functional theory; surface relaxation; surface energy

版权所有: 《中国有色金属学报》编辑部

地 址:湖南省长沙市岳麓山中南大学内 邮编: 410083

电话: 0731-8876765, 8877197, 8830410 传真: 0731-8877197

电子邮箱: f-ysxb@mail.csu.edu.cn